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 الموخص:
في فلاِ اهعلٓطاا و هْٔادذ ّاذا اهبحاث يها  طٕاان        هعآاطهْا  ٔتَاهل ّذا اهبحث يٓعٓع الأحكاام اهبدهٕاة   

ْٔدذ يه  طٕان اهادهر   هعٓاطهْاو هيجال تهبٕلْا في فلِ اهعلٓطا و كًا يفْٓم الأحكام اهبدهٕةو هأٍٓاعْا المختوفةو
اهٓكائيو هاهعلاجيو هاهٓظٕفي هلأحكاام اهبدهٕاةو هكهام ياٌ دالال دراساة ًٍااكا ياٌ يقاائن اهعلٓطاا  في اهفلاِ            

 الإسلايي.
ََّات اهغآاطػ اهتاي       هكد تٓضوت اهدراسة يه  أنَّ َّاك اهعدٔد يٌ أٍٓاع الأحكام اهبدهٕة في اهعلٓطاا و كًاا ط

 ا .        لاطد يَْا هتهبٕق ّذُ اهعلٓط
كًا أهضت اهدراسة طًجًٓعة يٌ اهتٓضٕا  يٌ أًّْا: عرهرة أن ٔراعي اهلغاة الأحكام اهبدهٕة أجَاء تهبإلْى  

اهتهبٕق يحللاى لملاضد اهشرع أهلاىو هلمطاوحة ياٌ هْاى     اهلإجراءا  اهلغائٕة هفق اهغٓاطػ اهتي ككرٍاّاو هأن ٔكٓن ّذ
ٕاىو هطًا ٔحلق اهدهر اهٓكائيو هاهعلاجيو هاهٓظٕفي اهذو تاَْظ طاِ الأحكاام    اهحق في الاٍتلال يه  الأحكام اهبدهٕة جاٍ

 اهبدهٕة في يقائن اهعلٓطا .  
 

 الحكم البدلي، فقه العقوبات، ضوابط العقوبات البدلية.الحكم الأصلي،  كلمات مفتاحية:  

The Substitutable Rulings and their controls in Islamic penalty: 

a juristic analytical study 

Abstract: 

This research discusses the substitutable rulings in Islamic criminal law, their concept, kinds, 

controls, and fields of application. This research aims also to present the preventative, curative, 

professional role of substitutable rulings. This is done by studying examples of penalties in Islamic 

law.  

        The study proves the existence of subsumable rulings in penalties and that they have controls 

that should be considered. 

        The study reached a number of recommendations  amongst which are: substitutable rulings 

should be taken in consideration by judges when they apply the juristic procedures and their 

controls, this application should be in  agreement with the objectives of Islam, and the interest of 

individuals, and in order to achieve the preventative, curative and professional goals of substitutable 

rulings in issues of penalties. 

 

Keywords: The original judgment, Transitional rule, Jurisprudence of Penalties, Controls of 

alternative penalties. 
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